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Kriza življenjskih 
stroškov je tudi 
zdravstvena  
kriza
ŽARKO HOJNIK

E vropa se po pandemiji covida-19 in ruskem napa-
du na Ukrajino spoprijema z znatnim zvišanjem 
življenjskih stroškov in poslabšanjem kakovosti 
življenja. Ker plače vedno bolj zaostajajo za 
naraščajočimi cenami goriva, hrane in drugimi 

stroški, je veliko ljudi v stiski, ko morajo izbirati med plačevanjem 
računov na eni ter prehrano svojih otrok na drugi strani. 

Krizo občutijo vse sociodemografske skupine. Več kot 90 
odstotkov Evropejcev meni, da so naraščajoči življenjski stroški 
njihova največja skrb. V raziskavi, ki je potekala po vsej EU, 
ocenjujejo, da 8 odstotkov Evropejcev leta 2020 svojega doma ni 
moglo primerno ogrevati. Ker ljudje namesto uporabe rednega 
in čedalje dražjega vira ogrevanja iščejo alternativne rešitve, so 
domovi vse bolj izpostavljeni pojavu plesni, saj bivalni prostori 

niso dovolj ogrevani in prezra-
čeni, kar lahko povzroči težave 
z dihanjem. V poročilu Inštituta 
za zdravje Equity je poudarjeno, 
da sta vlaga in plesen vzrok za 
10–15 odstotkov novih primerov 
astme pri otrocih v Evropi. Te 
razmere vplivajo tudi za izobra-
ževanje otrok, saj se ocenjuje, 
da je 1,7 milijona šolskih dni na 

leto (povprečno 2,5 šolskega dneva na otroka na leto) izostankov 
po Evropi zaradi bolezni povezanih z vlago in plesnijo. 

Med glavnimi dejavniki krize je nezanesljiva in vse dražja 
preskrba s hrano. Zaradi tega so družine prisiljene uživati manj 
kakovostno hrano, energijsko bogate obroke pa vse pogosteje 
izpuščajo. Čeprav si številne evropske vlade prizadevajo blažiti 
krizo z enkratnimi plačili, posledice očitno niso ustrezno obrav-
navane. Vlade bi morale sodelovati z lokalnimi sveti, zasebnimi 
najemodajalci, dobavitelji hrane in energetskimi podjetji, da bi 
zagotovile trajnostne načrte za reševanje prehrambne in energet-
ske, s tem pa tudi zdravstvene krize. 

Slovenija se v boju proti dragi hrani in inflaciji zateka k nad-
zoru cen. Vlada bo v naslednjih šestih mesecih spremljala cene 
hrane po celotni verigi, od proizvajalca do trgovca. Ugotovila 
naj bi, kdo s previsokimi maržami neupravičeno služi. Cene 
hrane se namreč pri nas v nasprotju s trendom padanja v drugih 
evropskih državah še kar višajo. Stopnja inflacije je bila maja 
8,4-odstotna. Glavni dejavnik inflacije so še naprej cene hrane, 
ki so se medletno zvišale za več kot 15 odstotkov. Pokojnine in 
plače se usklajujejo manj, kot znaša inflacija. Namesto tekmova-
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UVODNIK

nja v zvijačnosti, katera politična opcija bo speljala na limanice 
več upokojencev in obubožanih prebivalcev, bi morali politični 
odločevalci dobro premisliti, kaj je za ljudi koristno in kaj ne. Dr-
žava bi morala prednostno vlagati v zdravstvo, šolstvo in socialo, 
ne pa se igrati podjetništvo, denimo z ustanavljanjem letalske 
družbe.  

Ko ljudstvo, zanj pa mediji, sliši, da bo vlada nadzirala cene, 
navdušeno ploska. Toda nadzor previsokih marž ne bo odpravil 
posledic, ki jih  najbolj občutijo ranljive skupine prebivalcev. Tudi 
če bo nadzor dobavnih in prodajnih verig do potankosti poka-
zal ključne dejavnike prehrambne krize, bo še vedno nerešeno 
vprašanje, kako bodo cene hrane in drugi stroški prizadeli prebi-
valstvo in kako se bo vlada lotila tega kompleksnega problema, 
ki večstransko zmanjšuje kakovost življenja tako, da ogroža tudi 
zdravje ljudi.

jarnovicu
Komentar na besedilo
bolezni,
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ČETRTNA SKUPNOST ČRNUČE

Pobude svetnikov in svetnic

Četrtni svetniki in svetnice smo od prev-
zema funkcije takoj začeli aktivno delati. 
Vključno z junijem smo pripravili šest 
rednih sej in obravnavali številne pobu-
de in predloge, ki smo jih naslovili na 
ustrezne organe MOL in druge institucije. 
Na junijski seji smo obravnavali prometno 
varnostno poročilo, ki je potrdilo nekatere 
pobude, povezane s prometno problema-
tiko v naši četrtni skupnosti. Predstavlja-
mo nekaj pobud. 

Ureditev dela ulice  
Pot k sejmišču
Na delu ulice Pot k sejmišču od začet-
ka nogometnega igrišča do ulice Stare 
Črnuče je območje umirjenega prometa 
(omejitev hitrosti 10 km/h), hkrati je dovo-
ljen zgolj lokalni promet. Cesto, ki je brez 
pločnika, uporabljajo številni šolarji kot 
šolsko pot in pot do nogometnega igrišča 
za treninge. Otroci prihajajo po neurejeni 
poti po hribu od vrtca in šole, zato je ne-
varnost, da koga ob neprilagojeni hitrosti 
zbije avto, zelo velika. 
Podpisana četrtna svetnica sem predlaga-
la naslednje ukrepe, povezane s prome-
tno varnostjo: 
• Zaradi neprilagojene hitrosti in neupo-

števanja prometne table dovoljeno za 
lokalni promet – vozijo prav vsi – naj 
se pozove MOL k ureditvi ustreznejših 
ležečih policajev (npr. takšnih, ki so na 

poti do stare šole OŠ n. h. Maksa Pečar-
ja), saj obstoječe hitrostne ovire (ki jih 
med zimsko sezono odstranijo) poleti 
zaradi hitro vozečih vozil odstopijo in 
ne služijo svojemu namenu, torej umi-
ritvi hitrosti vozil.

• Zaradi neupoštevanja hitrostne omeji-
tve naj se pozove PP Bežigrad oziroma 
odgovornega policista za Črnuče, da 
večkrat organizirajo policijsko kon-
trolo oziroma meritve hitrosti ali vsaj 
opozarjajo na ustrezno uporabo ceste v 
tem delu.

• MOL se zaprosi za informacijo o načrtih 
za čimprejšnjo ureditev dostopa do 
črnuškega vrtca in stare šole ter po-
kopališča. Poti, ki ju uporabljamo, sta 
neurejeni in neprimerni, ob deževnih in 
snežnih dneh pa spolzki in zato izjemno 
nevarni. 

O problematiki dela Poti k sejmišču smo 
se na zadnji seji pogovorili tudi s predstav-
nikoma Mestnega redarstva in Policijske 
postaje Bežigrad.

Podhod  
pri slaščičarni Rašica 
Po dežju lesen del podhoda izjemno drsi. 
Vzgojiteljice vrtca so opozorile, da je to 
precejšnja nevarnost za otroke, ko gredo 
na sprehod, nedvomno pa tudi za starejše 
ljudi. Svet četrtne skupnosti je zato pri-

stojni oddelek MOL zaprosil za celovito 
prenovo podhoda pri slaščičarni Rašica.

Bicikelj v spodnjih 
Črnučah
V duhu trajnostne in zelene Ljubljane 
je bila na MOL naslovljena pobuda za 
vzpostavitev postaje za kolesa Bicikelj tudi 
v spodnjih Črnučah, saj je za stanujoče 
in zaposlene v podjetjih postaja ob pošti 
bistveno predaleč. Žal je bil odgovor MOL 
negativen, saj ne načrtujejo širitve mreže, 
napotili so nas na Nomago.
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Delovanje  
zdravstvenega doma
Delovanje Zdravstvenega doma Črnuče 
je zgolj posredno povezano s promet-
no varnostjo, kljub temu zaradi ome-
jenega delovanja vpliva na Črnučane, 
saj se moramo po zdravstvene storitve 
odpraviti na druge konce Ljubljane ali 
še dlje, namesto da bi se do zdravnika 
odpravili peš. Naj navedemo nekaj 
primerov: 
• Številni Črnučani so ostali brez oseb-

nega zdravnika. Dobili so obvestilo o 
prenehanju dela 12. januarja in da se 
lahko opredelijo pri dveh zdravnicah v 
ZD Bežigrad, ki sta že 5. januarja pre-
nehali sprejemati nove paciente. Torej 
je za Črnučane praktično nemogoče, 
da bi dobili novega osebnega zdravni-
ka sorazmerno blizu doma.

• Že pred leti smo ostali brez pedia-
trinje in šolske zdravnice. Torej tudi 
naši otroci nimajo zdravnikov v ZD 
Črnuče. Redne sistematske preglede 
osnovnošolskih otrok zato opravljajo 
v ZD Bežigrad, zato morajo učiteljice s 
celotnimi razredi na avtobus, namesto 
da bi se zdravnik vsaj v času sistemat-
skih pregledov preselil v ZD Črnuče 
in bi otroci na pregled lahko prišli 
peš. Takšna praksa je nerazumljiva, za 
šole in starše časovno in stroškovno 
neekonomična, hkrati povečuje mož-
nost nesreče na cesti zaradi množice 
razigranih otrok. 

MOL smo pozvali, da ČS Črnuče pojasni 
vzroke za omejeno delovanje praktično 

novega zdravstvenega doma, podali 
načrte za ureditev nastalega stanja ter 
predlagali, da se takoj prilagodi stanje 
pri sistematskih pregledih otrok.
Na sejah četrtne skupnosti so bili spre-
jeti tudi predlogi za povečanje varnosti 
udeležencev v prometu na prehodu za 
pešce pri vrtcu ob Dunajski cesti, za 
umiritev prometa in povečan nadzor 
v Šentjakobu ter številni drugi. Ker se 

prometna varnost na Črnučah kaže kot 
izjemno kritična točka, smo četrtni sve-
tniki in svetnice sprejeli sklep, da bomo 
zaprosili MOL za dodatna sredstva za 
izvedbo elaborata sistemske ureditve 
prometa na Črnučah, ki bi pripomogel 
k lažjemu in celovitejšemu načrtovanju 
izboljšanja prometne varnosti v našem 
kraju.
Petra Culetto, podpredsednica ČS Črnuče

ČETRTNA SKUPNOST ČRNUČE
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Selitev v Črnuče ni bila moja prva 
izbira. Kadarkoli sem se peljala mimo, 
se mi je zdelo, da se nič ne dogaja, nič 
ne spreminja, da je to predel Ljubljane, 
pozabljen od države in županov. Večji 
del Črnuč je še danes zapostavljen.

V spodnje Črnuče smo se preselili leta 
2001. Prvo, kar sem opazila, ko sem se 
sprehajala s psičkoma, je bil zanemarjen 
športni objekt. Danes tam stoji sodoben 
športno-rekreacijski center Ludus za od-
bojko, tenis ... Pohvalno.

Drugo, kar sem opazila, je ogromna 
površina za vrtičkarje, ki me je bolj 
spominjala na »ciganarijo«. Pred leti si 
je zdajšnji župan prizadeval, da bi se to 
podrlo ... neuspešno. Na žalost.

Zdaj pa k moji ulici. Kar nekaj ulic 
v Črnučah je podobnih naši. Bila je 
dvosmerna, brez pločnika, ozka. Ko so 
na cesti Koroškega bataljona postavili 
talne ovire, se je na naši ulici enormno 
povečal promet. Odločila sem se, da je 
treba nekaj ukreniti. Zbirala sem podpi-
se stanovalcev naše ulice, šla do župana 
Zorana Jankovića, ki se je strinjal, da 
se prometni režim ulice spremeni v 
enosmernega. To je bilo pred več kot 
pol leta. Še vedno se zgodi, da kdo sem 
pa tja nehote spregleda znak, da je ulica 
enosmerna. Moram pa reči, da imamo 
soseda, ki vsak dan, večkrat na dan, na-
menoma, kot bi rekel kazenski pravnik, 

naklepno krši cestnoprometne predpise. 
Koliko časa še? 

Da ne bom samo kritizirala, moram 
pohvaliti, da sem zadovoljna z novo 
sprehajalno potjo ob Savi. Vendar se ve-
liko sprehajalcev psov ukvarja s proble-
mom, kam odložiti vrečke z iztrebki. Na 
celotni poti namreč ni niti enega koša 
za smeti. Ko sem poklicala upravitelja, 
družbo Grizlo, sem dobila odgovor, da 
košev ne dovolijo postaviti lastniki za-
sebnih parcel. Kako že? Betonske klopi 
pa dovolijo?! Sogovornik je bil zelo aro-
ganten. Da ima tak odnos do klicateljev 
nekdo, ki tudi na spletu oglašuje oddajo 
zemljišč in vrtičkov na območju, kjer je 
sprehajalna pot ob Savi, sem slišala od 
marsikoga. Veliko je imel povedati, da 
pasjeljubci ne pobiramo za svojimi psi. 
Ne vpraša se pa, zakaj ne. Ker ni košev. 
Zanima me, kam hodijo vrtičkarji na 
potrebo … 
V zadnjem času je na območju Črnuč 
zraslo kar nekaj stanovanjskih blokov. 
Povečalo se je število prebivalcev,  trgov-
skih ponudnikov pa je toliko, kolikor 
jih je bilo pred leti. Če upoštevam še 
zgornje Črnuče, imamo tri Mercatorjeve 
trgovine in Eurospin. Vsaka vas zunaj 
Ljubljane jih ima več. Konkurenca je 
vedno dobrodošla, sploh v današnjem 
času. Se bo tu kaj spremenilo?
Maja Bernik

ŽIVLJENJSKI PROSTOR

Črnuče, moj dom
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Povabilo k posredovanju 
programov za leto 2024

Medgeneracijsko druženje

Letos bo svet črnuške četrtne skupnosti 
na pobudo predsednika sveta Gregorja 
Kumra izdelal in sprejel kriterije, na 
podlagi katerih bo prihodnje leto sode-
loval z društvi, zavodi ali ustanovami pri 
izvajanju programov na področju športa, 
kulture, socialnega in zdravstvenega 
varstva, urejanja in varstva okolja ter 
gasilstva, in to v skladu s členom 60.a 
statuta MOL. Kriterije bo obravnaval 
odbor za kulturo, šport in socialo ter po 
daljši razpravi sprejel tudi svet črnuške 
četrtne skupnosti. 

Priprava in sprejetje zagotavljata 
transparentnost in enakopravno obrav-
navo vseh sodelujočih ter kontinuirano 
spremljanje in vrednotenje vseh progra-
mov. Določali bodo prednostna pod-
ročja za izvajanje programov po statutu 
MOL, kot so kultura, šport, socialno in 

zdravstveno varstvo, urejanje in varstvo 
okolja ter gasilstvo.  Prednost bodo ime-
le standardne prireditve in obeležitve, 
pa tudi inovativni programi na področju 
urejanja in varstva okolja (trajnostna 
mobilnost: hoja, kolesarjenje, skupno-
stne prakse prevoza, okoljska solidar-
nostna praksa: zadružno vrtičkarstvo, 
sistemi izposoje stvari, servisiranje 
(ponovna uporaba) orodij, strojev, pre-
voznih sredstev, čistilne akcije), socialne-
ga varstva, športa in kulture, oživljanje 
jedra četrtne skupnosti (nakupi lokalnih 
izdelkov) in standardni programi zmanj-
ševanja tveganja revščine ter odpravlja-
nja posledic revščine. Trudili se bomo 
uvesti novo dimenzijo programov in 
aktivneje vključiti mlade.

Društva, ki bodo sodelovala s črnu-
ško četrtno skupnostjo, bodo vsekakor 

društva s sedežem na Črnučah, ki imajo 
najmanj deset članov, redno pošilja-
jo poročila o izvedbi programov, so 
finančno stabilna in sposobna upravljati 
sredstva ter jih ustrezno porabijo in 
delujejo transparentno ter odgovorno, 
uspešno sodelujejo z drugimi subjekti 
oziroma društvi, zavodi ali institucijami 
na lokalni ravni, vključujejo čim več 
prebivalcev te četrtne skupnosti (mno-
žična odmevnost) ali spodbujajo njihovo 
aktivno participacijo.

Veselimo se starega in novega sode-
lovanja z društvi. Čeprav je naš proračun 
skromen, samo 14.000 evrov na leto, smo 
prepričani, da nam bo z društvi prihodnje 
leto uspelo izvesti programe za blaginjo 
četrtne skupnosti in občanov.
Jadranka Vouk Železnik, predsednica odbora 
za kulturo, šport in socialo

Lepega sredinega dopoldneva smo se 
s stanovalci Centra starejših Črnuče 
odpravili na pomladno potepanje. 
Odzvali smo se na vabilo uporabnikov in 
zaposlenih v CUDV Draga, enota Šiška. 
Po zajtrku smo se usedli v avtomobile 
in odpeljali. Vožnja je bila udobna in 
kratka. Radovedno smo se s stanovalci 
ozirali skozi avtomobilska okna ter čudili 
gradbiščem po Ljubljani. Ljubljana se res 
spreminja. Po kratki, 15-minutni vožnji 
smo prispeli na cilj.

Tam so nas pričakali nasmejani gosti-
telji: delovna terapevtka, fizioterapevtka, 
učiteljice in uporabniki CUDV Draga, 
enota Šiška. Razkazali so nam svoje pro-
store, kjer aktivno preživljajo dopoldneve. 
Imajo tudi čudovit vrt, na katerem raste 
stara trta. Po krajšem sprehodu so nam 
uporabniki in učiteljice pripravili plesno 
predstavo, v kateri smo vsi uživali. Stano-
valci DEOS Centra starejših Črnuče so bili 
izjemno navdušeni nad videnim. 

Plesni predstavi sta sledili delavnici. 
Najprej smo se skupaj ogreli na zanimi-
vem poligonu, kjer smo vsi pokazali svoje 
spretnosti. Premagovali smo ovire, metali 
balinčke, vodili žogo prek ovir, metali 
žogo v koš, hodili po ravni črti. Na koncu 
poligona smo podirali keglje. Ob izjemno 

zahtevnih vajah je bilo treba slediti tudi 
glasbenim taktom. Vsakega tekmovalca 
smo glasno spodbujali.

Druga delavnica je bila bolj umirje-
na, saj smo izdelovali rože in si s tem 
krepili prste, klepetali ter se radovedno 
spoznavali. Po napornem dopoldnevu in 
zanimivih delavnicah smo se zbrali v sku-
pnem prostoru, kjer nas je čakala dišeča 
kava. Zraven smo se sladkali z jagodami in 
napolitankami.

Ob prijetni družbi je dopoldan prehitro 
minil. Ker smo vsi uživali, smo se dogo-
vorili, da se bomo ponovno srečali poleti 
na njihovem vrtu, kjer se bomo sladkali s 
sladoledom.

V DEOS Centru starejših Črnuče se 
radi odzovemo na povabila na različna 
druženja, kajti želimo si biti aktiven člen 
pri sodelovanju med občinskimi društvi, 
organizacijami itd.
Petra Cestar, delovna terapevtka, DEOS CS 
Črnuče

SODELOVANJE Z DRUŠTVI

DEOS ČRNUČE IN CUDV ŠIŠKA
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SVETOVNI DAN KOLESARJENJA

Varno na kolesu v prometu
Generalna skupščina Združenih narodov 
je 12. aprila 2019 razglasila 3. junij za 
svetovni dan kolesarjenja (World Bicycle 
Day). Agencija za varnost prometa 
in policija sta pred svetovnim dnem 
kolesarjenja in ob zaključku nacionalne 
preventivne akcije Varno s kolesom voz-
nike motornih vozil in kolesarje vnovič 
pozvala k strpni vožnji in spoštovanju 
cestnoprometnih predpisov. V tem času 
je agencija za varnost prometa izvedla 
več preventivnih dejavnosti, tekmo-
vanje Kaj veš o prometu z izvedbo 30. 
državnega tekmovanja, ki je potekalo 
27. maja, zaključek projekta Varno na 
kolesu, aktivno sodeluje in spodbuja 
akcijo Polni zagona kolesarimo v službo, 
na šolah so izvajali usposabljanje otrok 
za vožnjo kolesa in kolesarske izpite, 
izvedli so več preventivnih dogodkov 
za otroke in širšo javnost (v Mariboru, 
Ljubljani, Rimskih Toplicah, Ajdovščini, 
Goriška kolesari itd.). 

Akciji se je z lokalnimi aktivnostmi 
pridružilo 99 slovenskih občin. Policija 
je v času nacionalne preventivne akcije, 
ki je potekala med 18. in 28. majem, 
opravila nadzor 2232 kolesarjev, pri 
katerih je bilo ugotovljeno 660 kršitev. 
Ugotovljeno je bilo tudi 178 kršitev 
voznikov v povezavi s kolesarji. Od vseh 
ugotovljenih kršitev so v 565 primerih 
izrekli opozorilo. Policisti so kolesarjem 
odredili 1049 alkotestov in ugotovili 56 
kršitev vožnje pod vplivom alkohola. 

Do 31. maja (primerjalni podatki za 
isto obdobje leta 2022 so v besedilu v 
oklepaju) je bilo po trenutno veljavnih 
začasnih podatkih v prometnih nesre-
čah udeleženih 313 (469) kolesarjev, od 
tega jih je 173 (254) povzročilo promet-
no nesrečo. V teh prometnih nesrečah 
so 4 (3) kolesarji umrli, 49 (72) je bilo 
hudo in 223 (312) lažje telesno poško-
dovanih. 

V tem obdobju je bilo v prometnih 
nesrečah udeleženih tudi 10 (15) vozni-
kov e-koles, od tega jih je 7 (9) povzro-
čilo prometno nesrečo. V prometnih 
nesrečah se je hudo telesno poškodoval 
en voznik e-kolesa (5), 7 pa lažje (6). 
Do 31. maja je bilo pri kolesarjih in 

e-kolesarjih skupaj po trenutno veljav-
nih podatkih ugotovljenih 1858 (1943) 
kršitev cestnoprometnih predpisov. 
Najpogostejše so povezane z nepra-
vilno stranjo oziroma smerjo vožnje, 
neuporabo svetlobnih teles, uporabo 
mobitela, vožnjo pod vplivom alkohola 
in neupoštevanjem rdeče luči.

Vozniki motornih vozil in kolesarji naj 
prilagodijo hitrost vožnje ter upoštevajo 
pravila smeri vožnje. Voznike še posebej 
opozarjajo na minimalno bočno razda-
ljo 1,5 metra pri prehitevanju kolesarjev. 
Tesno prehitevanje je prepovedano in 
za kolesarje izjemno nevarno. Kolesarji 
naj vedno kolesarijo po kolesarskem 
pasu ali stezi, kjer obstajajo, oziroma ob 

desnem robu cestišča. Ne smejo kolesa-
riti v nasprotni smeri, saj tako ogrožajo 
sebe in druge. 

Poskrbijo naj za dobro vidnost, upo-
rabljajo luči, spredaj belo, zadaj rdečo, 
da jih vozniki prej opazijo, nosijo svetla 
in odsevna oblačila (odsevni telovnik) 
ter kolesarsko čelado. Pomembno je 
nakazovanje smeri z roko pred zavi-
janjem. Uporaba mobilnega telefona 
in slušalk med vožnjo ni dovoljena, 
saj pomembno odvrača pozornost od 
dogajanja na cesti, opozarjata agencija 
in policija ter vnovič pozivata vse udele-
žence v prometu k strpnosti in spošto-
vanju cestnoprometnih predpisov.
Agencija za varnost prometa
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Niko Lemark, trinajst let ima, je mladin-
ski reprezentant v deskanju na snegu. 
Na snežno desko je prvič stopil pri štirih 
letih, a je ta z napredkom in uspehi vse 
bolj pomemben del njegovega življenja. 
Letošnja sezona je bila zanj izjemno 
uspešna in tudi v prihodnje ima visoke 
cilje. Kljub temu mladi Črnučan, pred-
vsem zunaj sezone, poleg šole najde čas 
za zanimive konjičke. Med drugim igra 
bobne, to poletje pa se bo preizkusil 
tudi v vlogi filmskega igralca.

Kralj Välley Rälleyja in 
večkratni državni prvak
Letošnjo sezono je nadarjeni deskar pro-
stega sloga končal zadnjega aprilskega 
dne v snežnem parku na avstrijskem 
ledeniku Hintertux. Tam je bila na spo-
redu zadnja tekma serije Zillertall Välley 
Rälley za mlade deskarje prostega sloga, 
ki je v snežnih parkih nad dolino Ziller 
potekala od decembra. Pred finalom je 
imel odlično izhodišče v boju za presti-
žen naslov kralja Välley Rälleyja, ki ga je 
z dobrim nastopom tudi osvojil. »Prvo 
mesto v kategoriji starejših dečkov te 
serije je vsekakor moj največji letošnji 
uspeh. Konkurenca na tekmah je bila 
velika, za uspeh v skupnem seštevku je 
treba biti dober celotno sezono,« nam 
je povedal Lemark, ki je pred zaključ-
kom v Avstriji blestel tudi na državnem 
prvenstvu na Voglu in Krvavcu. Kolajne 
je osvojil v vseh disciplinah. 

V snežnem parku (slopestyle), para-
lelnem veleslalomu in slalomu je postal 
državni prvak, v skokih prostega sloga 
(big air) pa podprvak. Ni dominiral samo 
v kategoriji dečkov, temveč je premago-
val tudi precej starejše tekmece, tako da 
je z Vogla in Krvavca na Črnuče prinesel 
»težko« zbirko kolajn. 

Naslednja sezona? »Moj cilj je izvedba 
trika backside1080 in še nekaterih dru-
gih. Če bom na tekmah zanesljivo izvajal 
načrtovane trike, bodo tudi rezultati 
dobri,« je razmišljal mladi Lemark, ki 
občuduje norveškega deskarja Marcu-
sa Klevelanda. Tako kot Norvežan je 

tudi Črnučan osredotočen na big air 
in slopestyle. V teh dveh disciplinah 
ima dolgoročno najvišje cilje. Želi si na 
X-igre, svetovno prvenstvo in olimpijske 
igre. Držimo pesti, Niko!

Poletje bo pestro
Na sneg se bo vrnil septembra, poleti 
bo treniral na trampolinih, občasno 
tudi v Scharnitzu v Avstriji. Tam imajo 
za deskarje in smučarje prostega sloga 
na voljo atraktiven park s skakalnicami, 
pristajajo pa na zračne blazine. »Ko bom 
na Črnučah, bom ogromno skejtal in 
s kolesom užival v gorskokolesarskem 
parku Črnuče Trails,« je o poletnih aktiv-
nostih na prostem razmišljal osnovnošo-
lec, ki se že dobrih pet let sprošča tudi 
ob igranju bobnov. »S prijatelji namera-
vamo ustanoviti bend. Igrali bomo punk 
in rock,« nam je zaupal in izstrelil imena 
svojih priljubljenih izvajalcev. Med njimi 

so tudi legendarne zasedbe Green Day, 
Metallica, Red Hot Chili Peppers in AC/
DC.

V bitko za igrišče
Deskarji na snegu so vajeni kamere 

in fotografskih objektivov. Trike, ki jih 
izvajajo na skakalnicah (v slengu jih 
imenujejo kikerji) in objektih (rejlih in 
boxih), pogosto posnamejo za promoci-
jo blagovnih znamk njihovih sponzorjev. 
Niko Lemark je ambasador priznanega 
slovenskega trgovca, ki je svojo prvo, 
zdaj že lahko rečemo kultno prodajalno, 
odprl v devetdesetih letih prejšnjega 
stoletja na Trubarjevi ulici v Ljubljani. 

Adrenalinski navdušenci bodo vedeli, 
kam merimo, blizu Zmajskega mostu. 
Toda Niko Lemark to poletje ne bo »na-
stopal« samo v športnih kratkih posnet-
kih za zgodbe na družbenih omrežjih, 
temveč tudi v čisto pravem filmu. Na 
avdiciji je bil namreč izbran za enega od 
glavnih akterjev sodobnega urbanega 
mladinskega filma Blok5 uveljavljenega 
režiserja Klemna Dvornika. Film bodo v 
Ljubljani snemali to poletje. 

Zgodba? Dvanajstletna Mia izve, da 
bo igrišče v njeni soseski postalo parki-
rišče, dela pa vodi njen oče. Poveže se 
z lokalnimi skejterji – enega izmed njih 
bo igral Lemark – in bitka za igrišče se 
začne. Slovenska premiera filma, ki jo 
produkcijska hiša A Atlanta pripravlja v 
sodelovanju z RTV Slovenija, naj bi bila 
na sporedu oktobra. Zaradi snemanja 
filma jo bo Niko Lemark z mamo Pio in 
očetom Ervinom mahnil na počitnice 
pozneje. Kam? »Se še nismo odloči-
li, vsekakor nam ne bo dolgčas,« je 
povedal Ervin. Za razliko od Pie de-
skanja na snegu (še) ne obvlada, je pa 
odličen tekač, dolgoprogaš. Zadnja štiri 
leta teče vsak dan in namerava to lepo 
navado ohraniti tudi v prihodnje. Doma 
–  na območju Črnuč je več kot dovolj 
stezic za tekače – in po svetu. Jeseni bo 
tekmoval tudi na slovitem atenskem 
maratonu. Držimo pesti, Ervin!
Damijan Rifl

ŠPORT

Niko, mladi up slovenskega 
deskanja na snegu
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MISS EARTH SLOVENIJA

Črnučanka v ožjem izboru  
za lepotno krono
Inti Kovačić je dvajsetletno dekle s 
Črnuč, ki je končala Ekonomsko šolo 
Ljubljana (Prešernova), trenutno pa 
končuje Gimnazijo Moste. Rada bi se 
vpisala na Fakulteto za socialno delo 
Univerze v Ljubljani. »Želim se posve-
titi delu z mladostniki. Do tega me je 
pripeljala tragična izkušnja iz srednje 
šole,« je povedala. Poleg tega, da je 
radovedna in učeča se oseba, ima še 
druge talente. Od mladih nog sodeluje 
na modnih revijah, fotografiranjih, v 
zadnjih letih se je udeležila tudi snema-
nja videospotov. 

Na tokratnem tekmovanju Miss Earth 
Slovenija, ki je eno izmed treh največjih 
in najodmevnejših lepotnih izborov na 
svetu, se je uvrstila med finalistke. Pravi, 
da je bila udeležba na tem tekmovanju 
svojevrstna življenjska preizkušnja. Pri 
tem ji je bilo posebej všeč, da tekmo-
vanje ne stavi samo na lepoto, temveč 
tudi na znanje in ekološko ozaveščenost 
tekmovalk. »Na tekmovanju Miss Earth 
Slovenije vidim priložnost za izpolnitev 
otroških sanj, prav tako menim, da mi 
bo ta izkušnja v prihodnje koristila,« je 
poudarila.

Finalistke se skozi sezono pomerijo v 
različnih ocenjevalnih dogodkih, ki so 
ciljno usmerjeni. Prvi od teh je bil šov ta-
lentov, na katerem je Inti Kovačić nasto-
pila z latinskoameriškim plesom v paru 
in se odlično odrezala. Naslednji javni 
dogodek, na katerem bo sodelovala, je 
junijska eko modna revija. Tekmovalke 
se bodo predstavile z lastnimi modnimi 
kreacijami, ki jih bodo izdelale iz recikli-
ranega materiala. Ne dvomimo, da bo 
tudi pri tem izzivu dala vse od sebe, saj 
je znana po predanosti, organiziranosti 
in odličnosti. 

Zmagovalka revije bo ob koncu 
sezone odpotovala na svetovni izbor. 
Ta bo jeseni potekal v Vietnamu, barve 
Slovenije pa po zastopala naša lepa 
Črnučanka. Inti Kovačić pravi, da od 
tekmovanja pričakuje osebnostno rast, 
pridobivanje znanja in izkušenj, da 
bo lahko s predanostjo trajnostnemu 

razvoju in ohranjanju naravnega okolja 
ekološko ozaveščala druge. V tem vidi 
dodatno priložnost za povezovanje 
ekološkega in socialnega dela pri na-
daljnjem študiju, obštudijskih dejavno-
stih in delu z mladimi. Zdravo življenje 

in skrb za naravo sta zanjo pomembni 
vrednoti, kar spodbuja tudi tekmovanje 
Miss Earth.

Želimo ji veliko uspeha na poti do 
zmage.
Sara Košir
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Zakladnica ljudske modrosti  
v lokalni skupnosti
Občanska znanost, angleško citizen scien-
ce, je pojem novejšega časa. V pogovor-
nem jeziku je najbližji ljudski modrosti ali 
zdravi kmečki pameti prebivalcev, ki jim 
ni vseeno za kakovost življenja in skupne 
vrednote v lokalni skupnosti. Čeprav se po 
izvoru razlikuje od akademskih znanosti, 
je seveda tudi občanska znanost zavezana 
načelom poštenosti in resnicoljubnosti, 
da lahko vendarle govorimo o zaupanja 
vrednem načinu pridobivanja in uporabe 
znanja pri praktičnem reševanju proble-
mov.  

Občanska znanost se torej kaže kot 
uporabno, praktično znanje, ki mu učeno 
pravijo tiho ali implicitno znanje (ang. tacit 
knowledge). Težko ga je pridobiti v znan-
stvenih laboratorijih, saj se tiho znanje na 
edinstven način rojeva v človekovi glavi. 
S tradicijo se prenaša iz roda v rod, z ene 
generacije na drugo. Pametne skupnosti 
od nekdaj cenijo in spodbujajo ta izjemni 
potencial ljudske modrosti in zdrave pa-
meti. Veliko tega se ohranja kot kulturno 
bogastvo in svetovna dediščina narodov. 

Če uvodne misli pogledamo z vidika 
lokalne skupnosti, lahko rečemo, da 
gre pri občanski znanosti za zakladnico 
modrosti razumnih ljudi, ki si v medseboj-
nem sodelovanju prizadevajo za kakovost 

življenja in vrednote, ki jim kot osebe in 
člani skupnosti izkazujejo določeno pripa-
dnost. To je prostor, kjer se srečujeta in z 
roko v roki sodelujeta občanska znanost 
in neposredna, ljudska demokracija. Tako 
kot je v prejšnji številki Črnuškega glasu 
(april 2023) povedal predsednik sveta ČS 
Črnuče Gregor Kumer, da vsak posame-
znik predstavlja skupnost, urednik Žarko 
Hojnik pa je krajanke in krajane skupaj 
pozval »k pristni in zares neposredni de-
mokraciji plemenitih in iskrenih ljudi«. 

Junijska številka Črnuškega glasu vse-
buje najmanj dva primera, kako se ljudje 
radi odzovemo in delimo znanje, čustva 
in občutke v odnosu do skupnosti. Tako 
kot v notranjem dialogu duše iščemo poti 
do sreče, v skupnosti komuniciramo z 
drugimi, jih pristno doživljamo in iskreno 
obravnavamo kot sebi enake, se vživlja-
mo (empatija) v njihovo vlogo, se kot 
plemeniti in zares iskreni ljudje v vseh po-
gledih cenimo in spoštujemo. Vzemimo 
na primer prispevek Črnučanka v ožjem 
izboru za lepotno krono, v katerem avtori-
ca z empatijo piše o talentih, življenjskem 
smotru in izkušnjah mladenke, ki se z 
lepotnimi tekmovanji hkrati usmerja v 
ozaveščanje o ekoloških temah, naravni 
in kulturni dediščini. 

V drugem prispevku, Črnuče, moj 
dom, skrbna krajanka opozarja na ogro-
žanje prometne varnosti v naselju, kjer 
so pogoste kršitve prometnih predpisov. 
V nadaljevanju pohvali na primer uredi-
tev športnega parka in sprehajalne poti 
ob Savi. Hkrati je upravičeno kritična do 
arogance upravitelja sprehajalne poti 
glede nujne namestitve košev za smeti. 
Upravnik bi moral razumeti, da prebi-
valci upravičeno pričakujejo primerno 
skrb in odgovornost do vrednot lokalne 
skupnosti tudi pri zasebnih združbah in 
posameznikih, ki so s profitno dejavno-
stjo vezani na lokalno okolje. 

Omenjeni poziv urednika Črnuškega 
glasu »k pristni in zares neposredni de-
mokraciji plemenitih in iskrenih ljudi« 
je torej namenjen vsem, ki so povezani 
z vsakdanjim življenjem na območju 
Črnuč. Glede tega je Črnuški glas med 
redkimi lokalnimi revijami, ki niso le v 
funkciji samohvale lokalnih veljakov, 
ampak so resnično komunikacijska plat-
forma občanske znanosti in prebivalcev 
s predstavniki lokalne oblasti, da s skup-
nimi močmi skrbijo za kakovost življenja 
in dobro upravljanje javnih zadev v 
lokalnem okolju.  
Mag. Bećir Kečanović

OBČANSKA ZNANOST
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ČISTILNA AKCIJA

Potapljači očistili Ljubljanico  
skoraj tone odpadkov
Društvo za podvodne aktivnosti Vivera 
je pod okriljem Slovenske potapljaške 
zveze in v sodelovanju z Mestno občino 
Ljubljana ob svetovnem dnevu Zemlje, 
22. aprila, pripravilo že 32. čiščenje 
Ljubljanice in njenih obrežij. Četrtne 
skupnosti in številna društva, pa tudi 
posamezniki in skupine krajanov, ki jim 
ni vseeno za okolje, so pripravili čistilne 
akcije. 

Že tradicionalno se je v Ljubljanico 
potopilo približno 40 potapljačev, ki so 
čistili strugo od Špice do Tromostovja. 
Nabrane odpadke so zbirali na Šuštar-
skem mostu, kjer je bil kup vsako uro 
večji. V Društvu za podvodne aktivnosti 
Vivera so opazili, da se spreminja trend 
v Ljubljanico odvrženih odpadkov. 
Prejšnja leta je bilo med večjimi kosi naj-
več koles, lani pa so se pojavili električni 
skiroji. Kljub temu je vsako leto manj 
odpadkov. Pred osmimi leti so z dna 
reke potegnili približno 4,5 tone materi-
ala, tokrat bodo po ocenah nabrali tono 
odpadkov. 

Čistilno akcijo, ki se lahko pohvali 
z več kot tremi desetletji tradicije, je 
tudi tokrat spremljal kulturni program 
s predstavitvijo potapljaških in drugih 
društev. Dogajanje sta popestrila Po-
vodni mož in Urška, ki sta se odvrtela v 
Ljubljanico ter tako simbolično prikazala 
kritičnost našega odnosa do okolja in 
ravnanja z naravo. Zbrani so sklenili 
dogodek s tradicionalnim druženjem pri 
Ribiškem domu Barje. 

Predsednik Društva za podvodne 
aktivnosti Vivera in pobudnik prve akcije 
čiščenja Ljubljanice Miro Potočnik je 

zaključek akcije pospremil z besedami: 
»Vsako leto z velikim veseljem prevza-
mem pobudo za čiščenje Ljubljanice, v 
zahvalo za vse potapljaške izkušnje, ki 
mi jih je dala, predvsem pa z željo ohra-
niti njeno strugo karseda čisto.« 

Hkrati s čiščenjem Ljubljanice je v pre-
stolnici potekala kampanja za lepše in 
bolj zeleno mesto. Obiskovalci so lahko 
na stojnicah dobili sadike in cvetlična 
semena, kampanjo z geslom Človek, 
ne meči smeti, meči cvetlična semena je 
pripravila Mestna občina Ljubljana. 
U. G.

DOBER TEK, SLOVENIJA

Svetovni dan varnosti hrane
Generalna skupščina Organizacije 

združenih narodov je leta 2018 sprejela 
resolucijo, s katero je 7. junij razglasila 
za svetovni dan varnosti hrane. Ta dan je 
priložnost za razmislek o pomenu in pri-
hodnosti varne hrane ter za spodbujanje 
ukrepov za preprečevanje, odkrivanje in 
obvladovanje tveganj, ki so povezana s 
tem. Letošnjemu dogodku se pridružuje 
60-letnica delovanja komisije Codex Ali-
mentarius s sloganom Živilski standardi 
rešujejo življenje. 

Varnost hrane je temelj prehranske 
varnosti, pomembna je za preoblikova-
nje prehranskih sistemov v trajnostne, 
pravične in odporne – za boljšo proizvo-
dnjo, boljšo prehrano, boljše okolje in 
boljše življenje. Zagotavljanje varnega 

in zdravega prehranjevanja je ključno za 
zdrav razvoj človeka ter preprečevanje 
bolezni. To ni odkritje zadnjih deset-
letij, temveč je bilo to eno od glavnih 
prizadevanj že pred stotimi leti, ko je 
bil na območju Slovenije ustanovljen 
Higienski zavod. Nacionalni inštitut za 
javno zdravje je naslednik Higienskega 
zavoda. 

Varno in zdravo prehranjevanje je tako 
kot pred sto leti tudi danes ena od glav-
nih prioritet delovanja Nacionalnega 
inštituta za javno zdravje. Seveda se je 
področje delovanja zaradi družbenega 
razvoja spremenilo. Pomanjkanju zdrave 
in varne hrane so se pridružila številna 
druga tveganja, ki so se s sodobnim 
razvojem še povečala. Toda danes v 

prizadevanjih za izboljšanje razmer 
nismo sami. Pri razvoju in implemen-
taciji ukrepov za izboljšanje varnosti in 
zdravega prehranjevanja prebivalcev se 
povezujemo z vsemi ključnimi partnerji, 
ki vsak po svoje prispevajo k vzposta-
vitvi pogojev in razmer, v katerih bo 
zdrava izbira najlažja in najdostopnejša. 
Mednarodno sodelovanje in povezo-
vanje ima pri tem pomembno vlogo. Z 
nacionalnim programom na področju 
prehrane in gibanja Dober tek, Slovenija 
(2015–2025), ki ga je sprejel državni 
zbor, nameravamo izboljšati prehranje-
valne in gibalne navade prebivalcev od 
zgodnjega življenjskega obdobja do 
pozne starosti. 
J. Z.

jarnovicu
Komentar na besedilo
no indent
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LJUBLJANA
Ura parkiranja dražja, globe za vožnjo s traktorjem v središču mesta

V Ljubljani je odslej cena za uro 
parkiranja v vseh treh conah višja za 
10 centov. V ožjem mestnem središ-
ču je za uro parkiranja treba odšteti 
1,30 evra. Veljati je začela tudi globa 
v višini 160 evrov za tiste, ki v ožjem 
mestnem središču brez dovolilnice 
vozijo težka tovorna vozila, delovne 
stroje ali traktorje. 

Za uro parkiranja bomo v ožjem 
mestnem središču oziroma coni 1 
odšteli 1,30 evra, v coni 2 oziroma v 
južnem delu Bežigrada, Krakovem, na 
Mirju in Prulah ter na urejenih parki-
riščih 0,80 evra, v coni 3, ki zajema vsa 
druga območja s parkomati znotraj 
obvoznice, pa 0,50 evra. V coni 1 je po 
novem ob sobotah parkiranje plačljivo 
do 19. ure.

Ljubljanski mestni svet je na zadnji 
seji podprl uvedbo glob za vse, ki s to-

vornim vozilom z maso, ki presega 3,5 
tone, delovnim strojem, delovnim vo-
zilom ali traktorjem prevozijo območje 
cone 1 brez posebne dovolilnice. Globa 

znaša 160 evrov. Uvedena je tudi globa 
za nepravilno parkiranje e-skirojev v 
višini 40 evrov. 
M. S.

POLICIJSKO POROČILO

Otrok naj bo slišan,  
še preden se težave pojavijo
Policijska postaja Ljubljana Bežigrad je 
od 21. marca do 1. junija na območju 
ČS Črnuče obravnavala in razvozlala 21 
kaznivih  dejanj, od katerih so v treh 
primerih odkrili storilce: obravnavali 
so primer grožnje, poškodovanje tuje 
stvari, tri tatvine, dva primera velikih 
tatvin – vlom in uporabo ponarejenega 
negotovinskega plačilnega sredstva 
–, povzročitev splošne nevarnosti in 
goljufijo.

Področje javnega reda  
in miru
Zaznali so štiri kršitve javnega reda in 
miru, pri čemer so dvema kršiteljema
izdali plačilni nalog, dvema pa izrekli 
zgolj opozorilo.

Področje prometa
Obravnavali so 92 kršitev cestnopromet-
nih predpisov. Kršiteljem so izdali
82 plačilnih nalogov. Na ljubljansko 
okrajno sodišče so podali en obdolžilni

predlog. Izrekli so devet opozoril ter 
izdali dve obvestili o prekršku.

Obravnavali  so šest prometnih 
nesreč, od tega eno s telesnimi poškod-
bami, v  preostalih je nastala le gmotna 
škoda. Največ nesreč se je zgodilo zaradi 
nepravilnega premika z vozilom (3), 
neprilagojene hitrosti in neupoštevanja
pravil prednosti.

Smrt v Savi
V zvezi z vprašanjem o utopitvi osebe 
v reki Savi 7. maja lahko povemo, da  
policisti z zbranimi obvestili niso odkrili 
znakov, da bi bila smrt posledica kazni-
vega dejanja.

Medvrstniško nasilje
O sodelovanju pri medvrstniškem nasilju 
lahko povemo, da se na policiji odzove-
mo na vsako prijavo ter jo obravnavamo 
skladno z našimi pristojnostmi, je pa 
zelo pomembno, da vsi organi sodelu-
jemo ter se vzajemno lotimo reševanja 

problematike. Zaradi zadnjih dogodkov 
smo se še bolj skrbno lotili sodelovanja 
s šolami, intenzivirali naše sodelovanje 
ter v primeru nasilja dosledno ukrepali.

Pomembno sporočilo bi radi prenesli 
tudi staršem, ki so s svojim obnašanjem 
največji zgled otrokom. Zanje morajo 
skrbeti, jih vzgajati, učiti, pri čemer je 
ključno, da se z otroki pogovarjajo, kaj 
je sprejemljivo obnašanje in kaj ne. Da 
zavzamejo odločno stališče proti nasilju 
ter jim postavijo jasne meje dopustnega 
ravnanja, dejanj, izjav … Predvsem pa 
morajo otroci dobiti sporočilo, da se 
ob kakršnihkoli težavah vedno lahko 
obrnejo na starše ali druge odrasle 
osebe, ki jim bodo takrat lahko poma-
gale. Otrok naj bo slišan, še preden se 
težave pojavijo, saj bo le tako vedel, da 
bo zaščiten v vseh situacijah, v katerih 
se bo znašel.
Aleksandra Golec, predstavnica za odnose 
z javnostmi in samostojna policijska inšpek-
torica
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Na slovesnosti ob dnevu Ljubljane na 
ljubljanskem gradu je župan Mestne 
občine Ljubljana Zoran Janković podelil 
častno meščanstvo poetki Elzi Budau za 
njena izjemna besedila popevk in šan-
sonov in arhitektu dr. Stanku Kristlu za 
njegovo raziskovalno-arhitekturno delo.
Podelili so tudi pet nagrad in sedem 
plaket glavnega mesta Ljubljana. Prve so 
dobili Boris Kosec, Pionirski dom – Cen-
ter za kulturo mladih, avtorska skupina 
arhitektov Majda Kregar, Miha Kerin in 
Edo Ravnikar mlajši, Društvo paraple-
gikov ljubljanske pokrajine in Lekarna 
Ljubljana. Slednje so prejeli Komorni 
zbor Megaron, dr. Simona Gerenčer, dr. 
Slavka Kavčič, Turistično društvo Zad-
vor, pater Andraž Arko in ekipa filma 
Plečnikov skriti biser, glasbena skupina 
Siddharta in Danilo Lukner. R. N.

DAN DRŽAVNOSTI

DAN MESTA LJUBLJANA

Bili smo sposobni ustanoviti  
lastno državo

Častno meščanstvo podelili  
Elzi Budau in dr. Stanku Kristlu

Na dan državnosti, državni praznik in 
dela prost dan, se spominjamo 25. juni-
ja 1991, ko je bila ustanovljena naša 
lastna, samostojna država. Številni 
narodi, večji od našega, hrepenijo po 
njej, pa je nimajo. Mi jo imamo, ni 
popolna, a je naša. Na ta dan sta bili 
sprejeti deklaracija o neodvisnosti in 
temeljna ustavna listina o samostoj-
nosti in neodvisnosti Slovenije, sicer 
slavnostno razglašeni naslednji dan, 
26. junija, na Trgu republike v Ljubljani. 
Dva dni pozneje, 27. junija, se je z na-
padom Jugoslovanske ljudske armade 
začela slovenska osamosvojitvena 
vojna, v kateri je naša država obranila 
neodvisnost. 

Noben drug prelomen zgodovinski 
dogodek ni tako pomemben in odloči-
len za našo prihodnost, kot je usta-

novitev lastne države. To dejanje na 
sončni strani Alp nam je pred dobrimi 
tremi desetletji uspelo v času zelo 
zgoščene zgodovine. Stara celina se je 
tedaj na prelomu v devetdeseta leta 
20. stoletja dramatično spreminjala, 
demokratična politična pomlad od 
Baltika do Jadrana, tudi tu, v Sloveniji, 
je preraščala ruševine socialističnih av-
tokracij, padel je berlinski zid, izginjala 
je povojna blokovska delitev sveta in 
nova geopolitika je rojevala podobo 
svobodne in združene Evrope.

V renesansi demokratične in geopo-
litične preobrazbe smo bili Slovenci 
sposobni ustvariti razmere za ustanovi-
tev lastne države, ta edinstveni podvig 
nam je zmagovito uspel. Vključili smo 
se v EU in Nato, postali aktiven del 
zahodnega sveta in ugledna država v 

mednarodni skupnosti. Slovenijo smo 
razvili v eno od najvarnejših držav 
na svetu. Resda v teh dobrih 30 letih 
nismo dosegli vsega in marsikaj nam, 
resnici na ljubo, ni uspelo. Toda kljub 
vsemu je v tem trenutku, na začet-
ku nove dobe ponovnega zgoščanja 
zgodovine, naša Slovenija, naš skupni 
dom, postavljena na trdnih temeljih, 
pripravljena, da se spoprime s spre-
membami in jih obrne v prid naši 
skupni prihodnosti. 

Če se ne bomo sovražili in če se ne 
bomo izključevali, če se bomo pogo-
varjali in če se bomo slišali, če se bomo 
upoštevali, če se bomo bodrili, če si 
bomo pomagali, če bomo povezana in 
solidarna skupnost, nam bo skoraj vse 
dosegljivo. 
U. G.
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Dan Primoža Trubarja, 8. junij, je državni 
praznik, vendar to ni dela prost dan. 
Namenjen je zaznamovanju osrednje 
osebnosti slovenskega protestantizma v 
16. stoletju in najpomembnejše osebno-
sti pri razvijanju temeljev za oblikovanje 
slovenskega naroda, ki naj bi se po več 
virih rodil 8. junija 1508 v današnji občini 
Velike Lašče (umrl je junija 1586 v Tübin-
genu v Nemčiji). Občina Velike Lašče prav 
na ta dan v spomin na velikega rojaka 
obeležuje občinski praznik.

Dan Primoža Trubarja je bil sprejet 
leta 2010 na posredno pobudo tržaškega 
pisatelja Borisa Pahorja. Pomnimo, od 
slednjega smo se poslovili nedavno, 30. 
maja lani. Primož Trubar je avtor prvih 
natisnjenih knjig v slovenskem jeziku, 
Katekizma in Abecednika iz leta 1550. 

Katekizem je izdal pod psevdonimom 
»ilirski domoljub«. Delo je nastalo v 
Rothenburgu ob Tauberi, leta 1550 pa je 
brez naslova in letnice izšlo pri tiskarju 

Petru Frentzu v mestu Schwäbisch Hall. V 
tem delu je svoje rojake prvič v zgodovini 
imenoval Slovenci in slovenščino uteme-
ljil kot knjižni jezik. Abecednik je bralni 
priročnik, ki ga je s Katekizmom objavil 
kot osem listov obsegajočo knjižico z abe-
cedo, namenjeno preprostemu ljudstvu 
kot pripomoček za učenje branja. 
Trubar se je boril za Slovence in za svoje 
poglede. Čeprav so bila njegova dela 
velikokrat podvržena ostrim kritikam, 
nekatera celo prepovedana, je vztrajal 
pri pisanju, poučevanju svojega naroda 
in učenju o različnih verskih skupnostih. 
Med drugim se je sprl zaradi slabih 
prevodov Svetega pisma, saj se je zavze-
mal za to, da bi prevodi imeli čim manj 
napak. Tudi ko je bil zaradi svoje Cerkvene 
ordninge izgnan, delo pa prepovedano, je 
nadaljeval pisanje in obdržal svoje verske 
poglede. 

Zato ni nič čudnega, da je Milan Brglez 
dejal, da je »[...] dan Primoža Trubarja 

v resnici praznik znanja, vztrajnosti in 
poguma. Samostojen slovenski jezik, ki bi 
preživel čas reformacije na Slovenskem, 
je bil namreč v 16. stoletju nič manj kot 
utopija, kaj šele misel, da bi živel in se 
razvijal naprej v novo tisočletje.« Trubar 
je, kot so pred leti, ko smo praznovali 
500. obletnico njegovega rojstva, zapisali 
v poslanici protestantskega društva, ki 
se imenuje po njem, osrednja osebnost 
slovenskega protestantizma v 16. stoletju 
in hkrati najpomembnejša osebnost pri 
razvijanju temeljev za oblikovanje sloven-
skega naroda.

Po besedah društvenikov njegovi spisi 
niso le začetek slovstva v slovenskem 
knjižnem jeziku, ampak so se z njimi med 
drugim začeli zgodovinopisno 
poročanje v slovenščini, teološko in 
filozofsko razpravljanje in pojasnjevanje v 
slovenščini ter sestavljanje pravnih bese-
dil v slovenščini.

Buditelj slovenske narodne zavesti in 
enotnosti je v očeh različnih ljudi marsi-
kaj. Nekateri so v njem videli upornika, 
drugi slovenskega Lutra, reformatorja, 
deželnega odpadnika, Mojzesa slovenske-
ga naroda, literarni zgodovinar in publi-
cist Igor Grdina mu je pred leti namenil 
morda najbolj natančno oznako: »begu-
nec, izgnanec in Slovenec«, še posebej s 
pristavkom: »Trubar je bil velikan, ki mu 
nikoli ni bilo vseeno za nikogar.«

O Trubarjevi trdnosti pri tistem, kar se 
mu je zdelo bistveno, priča tudi odlomek 
iz njegovega pisma kralju Maksimilijanu, 
poznejšemu cesarju, v katerem je imel 
protestantizem močnega zaščitnika. 
Trubar mu je iz Kemptna januarja 1560 
napisal: »In ko sem v teh svojih farah in 
prebendah začel pridigati pravi evangelij 
ter katekizem, sem bil dostikrat v veliki 
nevarnosti; preganjali so me arhidiakoni, 
bosonogi menihi, tudi gospod Nikolaj 
Jurišič, kranjski deželni glavar, naposled 
pa me je gospod Urban Tekstor, lju-
bljanski škof itd., oropal vsega mojega 
imetja, knjig in prebend ter me pregnal 
iz domovine v revščino.« Tam, v nigdirdo-
mu, v Derendingenu v Tübingenu, kjer je 
župnikoval, je Trubar tudi pokopan. 
Ž. H.

DAN PRIMOŽA TRUBARJA

Begunec, izgnanec in Slovenec
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PLANINSKO DRUŠTVO ČRNUČE

Sedemdeset let uspešnega dela
Planinsko društvo Črnuče letos praznuje 
že sedemdeset let uspešnega dela. S 
skoraj 400 člani verjetno sodi med večja 
društva na Črnučah. Vključeno je v med-
društveni odbor ljubljanskih planinskih 
društev (MDO Ljubljana), kjer po velikos-
ti spada med srednje velika planinska 
društva. Planinci MDO Ljubljana se 
vsako leto zberejo na taboru. Tokratni, 
že 51. po vrsti, je bil organiziran pri Čr-
nuškem domu na Mali planini, kjer smo 
planinci proslavili sedemdesetletnico 
delovanja s slovesnim dogodkom.    

Planinskemu društvu Črnuče v dru-
gem mandatu predseduje Nace Perne. 
Sedež društva je v kulturnem domu, kjer 
društvo izvaja organizacijske in izobra-
ževalne dejavnosti. Društvo skrbi za dve 
markirani planinski poti na Rašico in 
zgoraj omenjeni dom na Mali planini. V 
opuščenih prostorih Papirnice Vevče ima 
društvo postavljeno veliko umetno ple-
zalno steno, kjer lahko izvaja plezalne 
treninge. 

V soboto, 27. maja, se je pri Črnuškem 
domu na Mali planini zbralo več kot 
200 ljubiteljev gora. Planinski škratki s 
črnuške osnovne šole so z mentoricami 
prišli na planino v petek popoldne. V 
soboto je bil organiziran vodeni planin-
ski izlet društva z avtobusnim prevozom 
do prelaza Volovjek (Kranjski rak), kjer 
so pohodniki začeli dveurni pohod na 
Malo planino. Preostali obiskovalci so 
uporabili različne druge pristopne poti, 
nekateri so se na planino pripeljali s 
turnim kolesom.

Ob 11. uri se je pri Črnuškem domu 
začel kulturni program, v katerem so 
nastopili otroci z OŠ Maksa Pečarja 
Črnuče z recitacijo in glasbeno točko, 
folklorna skupina ter pevci Okteta 
Zven s šopkom domoljubnih planin-
skih pesmi. Po planinski himni Oj, 
Triglav, moj dom je srečanje najprej 
pozdravil Ernest Gradišar, predsednik 
MDO Ljubljana. Orisal je poslanstvo 
združevanja planincev v meddruštvene 
odbore, nam čestital za jubilej in zaželel 
še veliko uspešnih let delovanja. Nace 
Perne, predsednik PD Črnuče, je najprej 
na kratko povzel bistvene pomnike iz 

zgodovine društva. Spomnil se je starih 
predsednikov društva: Rodeta, Košir-
ja, Patarčiča, Kutnarja, in še posebej 
Metoda Lampiča, ki je bil pobudnik, 
da so črnuški planinci leta 1962 začeli 
graditi planinski dom, zgradili pa so ga 
leta 1970. 

Zob časa in težke vremenske razmere, 
ki vladajo na Mali planini, so zahtevali 
celostno rekonstrukcijo doma, ki je 
bila opravljena od leta 1998 do 2002. 
Zamenjali smo strešno kritino, fasado s 
toplotno izolacijo, okna, vrata, strojne 
in elektro inštalacije. Kasneje so bili 
preurejeni oba zgornja prostora skupnih 
ležišč in spalnice v prvem nadstropju. 
Predsednik je poudaril, da je dom na ža-
lost prevelik za potrebe črnuških planin-
cev, saj se je obiskovanje Male planine v 
zadnjih desetletjih močno spremenilo. 
Prenočevanja na planini skoraj ni. 

Predsednik Perne je na kratko 
predstavil tudi posamezne odseke 
društva. Mladinskega odseka društvo na 
žalost še vedno nima, je pa lani dobilo 
prvega markacista kategorije A. V dru-
štvu deluje pet planinskih vodnikov, ki 
vsak mesec organizirajo in vodijo izlet, 
dva kandidata za planinska vodnika pa 
sta prijavljena za izobraževanje. Razvito 
je tudi turno kolesarstvo, izlete vodijo 
trije vodniki. Zares ponosni smo na 
naše planinske škratke iz OŠ Črnuče, ki 
so zagotovilo za prihodnost društva, 
krona društva pa je alpinistični odsek 

(ČAO), kjer aktivno deluje več kot 150 
mladih, ki razvijajo vse vrste zimskega 
in letnega  udejstvovanja v gorah. 

Prireditev je počastil tudi Jože Rovan, 
predsednik Planinske zveze Slovenije 
(PZS), ki se je kot oče turnega kolesar-
stva v Sloveniji pripeljal na prireditev s 
kolesom. V nagovoru je pohvalil delo 
društva in mu ob sedemdesetletnici 
uspešnega dela podelil jubilejno listino 
PZS. Med drugim je povedal, da v PZS 
načrtno promovirajo uporabo javnih 
prevoznih sredstev do izhodišč planin-
skih tur. Spomnil nas je, da so se pla-
ninske ture včasih začele na železniških 
in avtobusnih postajališčih, kar je bilo 
ekološko in energetsko veliko bolj racio-
nalno kot vožnja z osebnimi avtomobili. 

Slovesni prireditvi je sledil okusen 
golaž iz kotlička, ki ga je pripravil Lojze 
Ovijač, najemnik našega planinskega 
doma. Sledilo je sproščeno druženje, 
Oktet Zven pa je zapel še nekaj pesmi. 
Kar prehitro smo se morali vrniti v doli-
no. Najprej so planino zapustili škratki, 
malo za njimi še drugi planinci. Na 
prelazu Volovjek nas je pobral avtobus 
in odpeljal na Črnuče. Za nami je bil 
čudovit dan.  

Naj zapis izkoristim še za povabilo 
vsem, ki jih veseli organizacijsko in stro-
kovno delo na področju planinstva, da 
se nam pridružijo in tako okrepijo ter 
pomladijo društvo še za sedemdeset let. 
Jure Božič
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ZVEZA BORCEV ZA VREDNOTE NOB ČRNUČE

Proslava ob dnevu  
upora proti okupatorju
Slavnostna seja predsedstva Zveze 
združenj borcev za vrednote NOB 
Slovenije (ZZ NOB Slovenije), 25. aprila, 
je bila posvečena 82. obletnici ustano-
vitve Osvobodilne fronte slovenskega 
naroda in 100. obletnici rojstva naro-
dnega heroja Karla Destovnika - Kajuha. 
Slavnostni govornik je bil predsednik 
ZZ NOB Slovenije Marijan Križman, ki 
je zaslužnim članom ZZ NOB Slovenije 
podelil listine in zlate plakete.

Med petimi prejemniki listine in 
petnajstimi prejemniki zlate plakete sta 
bila tudi dva člana Zveze borcev za vred-
note NOB Črnuče (ZB NOB Črnuče). 

Listino ZZ NOB Slovenije je prejel 
dolgoletni predsednik ZB NOB Črnuče 
Rudi Vavpotič kot najvišje priznanje za 
osebni prispevek k ohranjanju zgodo-
vinske resnice o narodnoosvobodilnem 
boju in ohranjanju vrednot v sedanjosti. 
Njegovo dolgoletno ustvarjalno delo pri 
krepitvi in pomlajevanju organizacije ZZ 
NOB Slovenije je neprecenljivo.

Zlato plaketo ZZ NOB Slovenije je pre-
jel član ZB NOB Črnuče Jože Plazar za 
aktivno utrjevanje zgodovinske resnice, 
vrednot in dosežkov NOB slovenskega 
naroda, spoštovanje žrtev in ohranjanje 
kulturne dediščine NOB ter vključevanje 
mladih rodov v uresničevanje program-
skih nalog Zveze.

ZB NOB Črnuče je istega dne pripra-
vila svečano proslavo ob dnevu upora 
proti okupatorju. Izvedba proslave je 
bila načrtovana v Parku herojev, toda 
ker je bilo napovedano slabo vreme, je 
bilo dogajanje prestavljeno v dvorano 
črnuške četrtne skupnosti.

Proslavo je v polni dvorani odprl 
predsednik ZB NOB Črnuče Rudi Vavpo-
tič ter pozdravil prisotne krajane in 
druge goste. Julki Žibert, predsednici 
Združenja zveze borcev za vrednote 
NOB Ljubljana, in dr. Martinu Premku, 
slavnostnemu govorniku, je podelil 
spominski kipec Utrujeni partizan kot 
priznanje za aktivno delovanje pri uve-
ljavljanju vrednot NOB ter objektivna in 
nepristranska pričevanja o drugi svetov-

ni vojni in partizanstvu. Hkrati je Ivani 
Ropotar podelil srebrno plaketo ZB NOB 
Črnuče za predano in uspešno utrjeva-
nje zgodovinske resnice, spoštovanje 
žrtev in ohranjanje kulturne dediščine 
NOB ter vključevanje mladih rodov v 
uresničevanje programskih nalog ZB 
NOB Črnuče.

Slavnostni govornik dr. Martin Premk 
je v kratkem govoru poudaril, da s 
tem praznikom slavimo odporništvo 
in partizanstvo, saj smo se Slovenci v 
polpretekli in novejši zgodovini dvakrat 
postavili po robu okupatorju ter tako 
dosegli svobodo in samostojnost.

Sledil je kulturni program, pri kate-
rem so sodelovali Zbor KUD Svoboda 
Črnuče, Mladinski pevski zbor OŠ Maksa 
Pečarja, folklorna skupina OŠ Maksa 
Pečarja, Oktetek, recitatorki članici ZB 
NOB Črnuče in recitatorji učenci OŠ 
Maksa Pečarja.

Vsem, ki so sodelovali, njihovim vod-
jem in izvajalcem, se iskreno zahvalju-
jemo ter se priporočamo za nadaljnje 
sodelovanje. Prireditev je sklenil dixie-
land ansambel Ljubljanske korenine z 
venčkom partizanskih pesmi.
Marija Plazar
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PGD ČRNUČE

Sv. Florjan, zavetnik gasilcev  
Gasilska društva ČS Črnuče so v nedeljo, 
7. maja, z mašami za vse pokojne gasilce 
ter blagoslovi vozil – novih in starih – v 
cerkvi sv. Janeza Krstnika v Nadgorici in 
cerkvi sv. Jakoba v Šentjakobu proslavili 
god sv. Florjana, zavetnika gasilcev.

V Nadgorici se je ob 9. uri zbralo od 
40 do 50 gasilcev iz PGD Nadgorica, 
Črni vrh pri Polhovem Gradcu (pobra-
teni društvi) in PGD Črnuče. Po maši je 
bil najprej blagoslov novih vozil iz PGD 
Nadgorica GVM-1 in prikolice za opre-
mo, iz PGD Črnuče pa so pripeljali novo 
vozilo tatra GVC-2, model force T815. 
Po blagoslovu smo se pred cerkvijo ob 
gasilskem domu še malo podružili ob 
prijetni zakuski.

V Šentjakobu so se zbrala društva PGD 
Podgorica - Šentjakob, PiGD Belinka in 
PGD Pšata - Dragomelj. Tudi tega dogod-
ka se je udeležilo približno 50 članov, 
od mladih do najstarejših. Nova vozila 
tu niso bila predstavljena, so pa pred 
cerkvijo blagoslovili vse prisotne gasilce 
in njihova vozila. Po blagoslovu smo se 
prav tako prijetno družili ob zakuski pod 
ostrešjem tamkajšnjega župnišča.

Vsakoletne maše in srečanja so stalna 
želja po svojevrstni priprošnji, da se 
izvajalcem nevarnih intervencij ne bi 
dogajale neprijetne nesreče, poškodbe 
ali celo smrti ob nesrečah, kot je bil 
lani požar na Krasu, pa tudi ob števil-
nih intervencijah v četrtni skupnosti. 
Lani po maši sv. Florjanu je naslednji 
dan, kakšno naključje, izbruhnil požar v 
podjetju Belinka. Pozneje se je pokazalo 
marsikaj. Puščanje kemikalije na posodi 
v obratu je opazil delavec in takoj javil 
primer v komandni prostor. Ko je vstopil, 
je počilo in zagorelo. Nekaj deset sekund 
je pomenilo, da tega delavca ni zajela 
eksplozija na podestu, kjer bi verjetno 
umrl – od kod zamik, da je bil rešen?   
Požar so GB Ljubljana, vsa PGD ter PiGD 
Belinka s pomočjo varnostnih naprav za 
take primere obvladali v pol ure!

Rad bi omenil še »čudež« iz PGD 
Radenci - Boračeva, kjer sem se leta 
2007 natančneje seznanil z okoliščinami 
požara v njihovem gasilskem domu. 
Dvaindvajsetega aprila 2007 ob 23.44 so 

javili eksplozijo in požar v prostorih tega 
društva. Požar je zajel objekt doma, ga-
raže, šest stanovanj v tem objektu, dve 
gasilski vozili in vso opremo. Ostrešje 
je merilo 600 kvadratnih metrov in vse 
je zagorelo. Gasilci s širšega območja 
so do jutra gasili objekt, v katerem je 
gasilski del pogorel v celoti, eno stano-
vanje je bilo popolnoma uničeno, drugo 
napol, ostalo pa so rešili. Vzrok je bil 
pripisan polnilcu akumulatorjev.

In zdaj čudež: na steni gasilske garaže 
je bila obešena slika sv. Florjana, olje 
na platnu, velikosti približno enega 
kvadratnega metra. Gasilski avtomobil 
je pri gorenju povzročil vročino okrog 
1200 stopinj Celzija, v objekt je letelo 
na stotine kubikov gasilne vode, sliko 
sv. Florjana pa so, ko so pogasili požar, 

našli na svojem mestu, popolnoma 
nepoškodovano, tudi prahu ali vode ni 
bilo na njej. V obnovljenem domu je vsa 
fotodokumentacija v njihovem arhivu in 
slika je zdaj na častnem mestu v dvorani.

Spet se je pojavilo veliko vprašanj, kaj 
se dogaja, če je slika ostala, škode pa 
je bilo na stotisoče evrov. Morebitno 
nekoliko dražje opozorilo vsem, ki so 
videli, doživeli ali vsaj prebrali o tem, pa 
potem ukrepali, da opreme, ki lahko to 
povzroči, ne bodo več uporabljali za te 
namene. Kdor bo imel priložnost, naj si 
to ogleda v Radencih, priporočam.
Naj torej sv. Florjan našim gasilcem še 
vnaprej stoji ob strani na vse težjih in 
pogostejših intervencijah, ki jih največ-
krat povzročimo ljudje.
Peter Bernik
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ZGODBA

Iz naših revirjev
Veste, ni bilo čisto tako, kot so vam 
povedali starši, dedki, babice, kakšna 
stara teta ali vsevedni učitelji v šolah. Če 
bi medvedi pisali to zgodbo, bi se slišalo 
čisto drugače in z medvedjega zornega 
kota. Ta je popolnoma raven, saj se ve, 
da imamo medvedi ravna stopala, ki jim 
strokovno rečemo platfus. Ja, ja, mogoče 
se napiše čisto drugače, toda vi, ljudje, 
velikokrat pretiravate in se delate silno 
pametne in učene, v resnici pa iz vas 
velikokrat puhti le napuh.

Izraz »medvedji piknik« je nastal zgo-
dovinskega 1947. leta, ko smo medvedi in 
ljudje še bili vojno med seboj. Vsepovsod 
je bilo polno medvedjih pasti, jam in s pu-
ško so nas šicali tako, da je bila vsak dan 
kakšna nesreča in žalost v družini. Pa je k 
nam na vojaški posvet iz Španije pripoto-
val pravi španski borec Hose Lorenzo De 
la Montana, izkušeni glasnik za pravice 
rjavega medveda. Zvečer smo se zbrali 
okoli grmičevja gozdnega jagodičevja, se 
sladkali in poslušali, kaj nam bo povedal 
don Hose.

»Veste, tudi pri nas je bilo zelo hudo. 
Številne medvedje kože so krasile dnev-
ne sobe človeških nepridipravov. Vsaka 
vas se je bahala z gostilno, ki je ponuja-
la medvedji golaž in pečene medvedje 
šape. Ko je bilo krvi že čez gležnje, smo 
začeli tudi medvedi rjoveti čisto drugo 
pesem.«

»Če ljudje jedo medvede, zakaj ne 
bi še medvedi jedli ljudi,« je pripomnil 
medvedji minister za prehrano.

»Že sama misel na človeško pečenko 
je povzročila vsesplošno bruhanje. Saj 
veste, medvedja hrana so gozdni sadeži, 
radi rabutamo v sadovnjakih, včasih 
pomulimo malo sočne trave in na njivi 
izkopljemo kakšen krompir. Za boljšo 
krvno sliko pojemo tudi kaj beljako-
vinskega. Izvrstno se poda lubadar z 
medenim prelivom divjih čebel. A samo 
tistim, ki nimajo težav s sladkorno. Imeli 
smo v naših vrstah tudi krvoločne, ki so 
se včasih lotili drobnice in celo krav. Pa 
ne bikov. Korajžni sicer smo mi, španci, 
toda v Španiji so biki čisto nekaj druge-
ga kot pri vas na Balkanu, oprostite, v 
srednji Evropi. 

Kakorkoli že, treba se je bilo postaviti 
zase. Seveda so bili eni za zaostritev 
razmer in kar pogosto je bilo slišati 
pritrjevanje ministru za prehrano, 
češ da je že čas, da pojemo kakšnega 
gozdarja. Toda tista mehka struja, ki se 
je zatekala h kompromisom, je bila pre-
pričljivejša. Treba se je prikupiti ljudem, 
je bilo prevladujoče mnenje. Najlažje je 
bilo začeti v živalskih vrtovih. Nastav-
ljali smo se čim bližje ograji, prijazno 
brundali malim otrokom, veselo plezali 
po deblih in plesali na zadnjih nogah. 
Iz vljudnosti smo pojedli vsak pribolj-
šek, ki so nam ga metali obiskovalci. 
V vaseh smo prepovedali prevračanje 
smetnjakov in brskanje po smeteh. So-
dno smo preganjali morilce drobnice, 
krave pa so za nas postale svete živali. 

Odločilna sta bila dva dogodka. 
Volkovi, ki so bili prav tako zdesetkani 
zaradi človeške morije, so dejansko 
začeli jesti ljudi. Na ljudski lestvici 
hudobnih živali so pristali na drugem 
mestu, takoj za kačami. To nam je 
šlo zelo na šape, na rovaš, bi se po 
domače povedalo. Zgodilo se je, da je 
županovo ženo s spremstvom v gozdu 
napadlo krdelo volkov. Ravno takrat 
se je znašel v bližini Osomarrongigan-
tesco, najmočnejši medved v Španiji. 
Ker je vedel za nove smernice obna-
šanja rjavega medveda, je razmetal 
volkove na vse strani. Tuleči so jo 
popihali, kolikor so jih noge nesle. Pre-
plašena ljudska skupinica je previdno 
opazovala dogajanje. Niso si bili edini, 
ali je to živalski boj za kosilo ali le za 
prevlado nad ozemljem. Ko se je Gigi, 
kot ga ljubkovalno kličejo prijatelji, 
ulegel na hrbet in dvignil vse štiri od 
sebe ter nežno zabrundal, se je ljudem 
vrnila rdečica v lica. Še sama Županja je 
Gigija počohala po trebuhu. 

Kmalu zatem je stara medvedka naš-
la izgubljeno deklico, si jo namestila na 
hrbet in odhlačala v bližnjo vas. V vasi 
so lovci že merili v medvedkin život, 
a jih je presrečna mamica izgubljene 
deklice ustavila. Hvaležno je pobožala 
medvedko po osivelem kožuhu in moč-
no objela hčerko.

Dogodka sta pripeljala do tega, da je 
človeški ministrski predsednik, ki se je 
med drugim rad srečeval z omenjeno 
Županjo, sprejel odločitev, da so rjavi 
medvedi od tistega dne zaščiteni in do-
brodošli obiskovalci španskih gozdov. 
Njihovo število je hitro naraščalo. Saj 
veste, ko je mir in sreča, je tudi ljubezni 
v izobilju. Tako smo v Španiji postali 
najštevilnejši sesalci med tistimi, ki na 
zadnjih nogah presegajo dva metra in 
pol. Z volkovi se je končalo ravno obrat-
no. Če hočemo videti volčji primerek, 
moramo skočiti čez Pireneje v Francijo, 
kjer volkovi kotirajo precej bolje.«

Don Hose Lorenzo De la Montana je 
z govorom požel gromoglasen aplavz. 
Pospremili smo ga z darovi, značilnimi 
za naše kraje, in mu obljubili, da bomo 
stopali po njegovi poti odslej in za veko-
maj. Seveda smo se držali svojevrstno-
sti naših krajev. »Slovenija, plešoča 
dežela«, je bilo geslo, ki je zasvojilo 
številne medvedje družine od Štajerske 
do Notranjske. Osilniški medvedi so se 
na začetku obotavljali, toda glas večine 
je na koncu prevladal. Naše akcije so 
potekale povsod in v vsakem vremenu. 
Ko smo zaznali kakršenkoli ljudski obisk 
v naših gozdovih, smo se začeli trumo-
ma zbirati. Postavili smo se v krog po 
trije v vrsti in zaplesali ples, podoben 
belokranjskemu kolu. Na začetku so 
ljudje bežali na vse strani, nam puščali 
dobrote v košaricah za piknik, kar tudi 
ni bilo slabo. Kasneje so se navadili na 
naše početje, ga z zanimanjem opa-
zovali in s svojim naraščajem še sami 
zaplesali. Ples so poimenovali medvedji 
piknik. Sprejeti so bili ljudski zakoni o 
prijateljstvu med človekom in rjavim 
medvedom. Ministrica za šolstvo je 
sprejela odlok, da se morajo v vseh 
slovenskih šolah otroci obvezno naučiti 
plesati medvedji piknik. V okrožnico je 
zapisala, da je priimek Medved obvezen 
v vsakem večjem naselju.

Te dni so nutrije pisale hermelinom … 
a to je že druga zgodba. 

Gregor Orelj, učitelj na Osnovni šoli n. h. 
Maksa Pečarja Črnuče
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Mož bere revijo in reče ženi: »Draga, 
tukaj piše, da ženske v enem letu 
govorijo skoraj dvakrat več kot moški.« 
Žena pravi: »No, to je zato, ker ti moram 
vedno vse dvakrat povedati.«  
Moški: »Kaj si rekla?«

Julia, kako ti je bil všeč prvi obisk 
cerkve?  
Super, še posebej zato, ker so vsi peli 
»Hello Julia«. 

Zdravnik mi je dal samo še eno leto 
življenja. Potem sem ga ustrelil. Sodnik 
mi je dal 15 let. Znam rešiti probleme.

Kaj pomeni ženska v belem in kaj ženska 
v črnem? 
Saj je vseeno, v obeh primerih je moški 
prenehal živeti. 

Žvižganje 
Starejši možakar pride k zdravniku in se 
pritožuje: 
– Doktor, pri vsakem seksanju slišim v 
ušesih glasno žvižganje! 
– Ja, pri vaših letih pa res ne morete več 
pričakovati aplavza ...

Življenjsko zavarovanje 
Mož se vrne iz službe: »Žena! Danes 
sem bil na zavarovalnici in sklenil 
življenjsko zavarovanje za sto tisoč 
evrov.« 
»Super! Zdaj ti pa ne bo več treba za 

vsako malenkost obiskovati zdravnika!« 

Življenjski 
Začel sem dieto, prenehal kaditi in piti, 
omejil sem seks, začel sem se ukvarjati s 
športom. V štirinajstih dneh sem izgubil 
dva tedna!

Ženske
Kar se tiče žensk, imajo tri stopnje 
odraščanja: 
1. jezijo očeta
2. živcirajo moža
3. sitnarijo zetu

Zrezek 
»Natakar, zakaj moj zrezek držite z 
rokami?« 
»A hočete, da mi še tretjič pade na tla?« 

Zobozdravnik 
Prijatelja, zobozdravnik in ginekolog, 
se dogovorita, da bosta za en dan 
zamenjala ordinaciji. 
In pride zobozdravnik v 
ginekološko ordinacijo. 
Vstopi prva pacientka, 
leže na stol in se 
namesti za pregled. 
Zobozdravnik 
sede na 
stol 
med 

njene noge, gleda, pa ne ve, kaj naj 
naredi. 
Gleda, gleda, potem pa pravi: »Recite 
A!« 
Ženska dvigne glavo in presenečeno 
pogleda. 
Zobozdravnik ponovno: »No, kaj čakate, 
recite AAA!« 
Ženska hitro vstane, se obleče, gre ven 
in v čakalnici pravi: 
»Punce, bežimo, tale jo uči govoriti. In 
če jo bo naučil, smo najebale!«

Je res, da dekleta tako lepo dišijo, ker 
imajo tako visok odstotek 

pomarančne kože?

Ferdo podari babici za 
80. rojstni dan elegantno 

straniščno ščetko. 
Po nekaj dneh pride na obisk in 

straniščne ščetke ne vidi več. 
Ferdo: »Babica, kam si dala 

straniščno ščetko?« 
Babica pa: »Oh, veš, straniščna 

ščetka mi ni bila tako všeč. Raje 
uporabljam toaletni papir. Ne 

praska tako močno.«

– Koliko stane krompir? 
– 2,50 evra. 

– In vreča?  
– Je brezplačna. 

– No, potem mi 
dajte vrečo.

RAZVEDRILO
Šale

Sudoku

4 3 1 2 8 6 7 5 9

5 2 7 3 4 9 1 6 8

6 8 9 7 1 5 2 3 4

7 1 5 4 2 3 9 8 6

3 9 8 5 6 7 4 2 1

2 6 4 1 9 8 3 7 5

8 4 6 9 7 2 5 1 3

9 5 2 8 3 1 6 4 7

1 7 3 6 5 4 8 9 2431286759
527349168
689715234
715423986
398567421
264198375
846972513
952831647
173654892

5 3 9 6 8 1 7 4 2

7 8 2 9 5 4 3 1 6

4 6 1 7 2 3 9 8 5

1 7 8 2 3 9 5 6 4

9 4 5 1 6 8 2 7 3

3 2 6 5 4 7 8 9 1

8 5 4 3 7 6 1 2 9

2 9 7 4 1 5 6 3 8

6 1 3 8 9 2 4 5 7539681742
782954316
461723985
178239564
945168273
326547891
854376129
297415638
613892457

7 2 4 3 9 5 8 1 6

3 5 6 1 4 8 2 7 9

8 1 9 6 7 2 3 4 5

2 3 1 4 6 9 5 8 7

4 9 7 5 8 3 6 2 1

5 6 8 2 1 7 4 9 3

6 7 5 8 2 1 9 3 4

9 8 3 7 5 4 1 6 2

1 4 2 9 3 6 7 5 8724395816
356148279
819672345
231469587
497583621
568217493
675821934
983754162
142936758
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RECEPT

Jagodno-sladoledna torta
Sestavine (12 kosov) 
• 20 baby (savoiardi) ali mandljevih piškotov 

(amarettini)
• 750 g jagod 
• 100 g sladkorja
• 500 g grškega jogurta 
• 1 bio limeta (sok in naribana lupinica)
• 200 g smetane za stepanje
• metini lističi
 
Priprava
1. Pekač (26 cm) obložimo s papirjem za peko. 
2. Piškote grobo narežemo in razporedimo po 

podlagi. 
3. Operemo in očistimo jagode. Nekaj jih   

pustimo za okras, 200 gramov jih pret-
lačimo v pire, preostale pa narežemo na 
kocke. Pire zmešamo s sladkorjem, koščki 
jagod, grškim jogurtom, limetinim sokom 
in lupinico.

4. Stepemo smetano in vanjo vmešamo zmes 
jagodnega pireja. Maso vlijemo v model na 
piškotno podlago. Torto zamrznemo za od 
štiri do pet ur.

5. Nato jo vzamemo iz modela in damo na 
krožnik. Okrasimo jo s preostalimi jagoda-
mi in metinimi lističi. Po želji postrežemo 
posuto s sladkorjem v prahu. 

Dober tek!

OHLAJEN IN ČIST ZRAK 
NA NADMORSKI VIŠINI VAŠEGA DOMA.

• stilska dovršenost
• pametno upravljanje
• i

• tehnologija  
proti bakterijam in virusom v 
zraku ter na površinah

PREMIUM KLIMATSKA NAPRAVA

Več na: www.veto.si  
in tel. 041 902 472

jarnovicu
Komentar na besedilo
tole poravnaj s spodnjim robom fotke




